
GRAU CRIMINOLOGIA - COMISSIÓ MIXTA 
ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ MIXTA DEL GRAU 

16 novembre 2022 
 
El dia 11 de novembre de 2022, el coordinador del Grau en Criminologia convoca 
reunió de la comissió mixta (Alumant-Professorat) del grau de Criminologia a 
celebrar el dia 16 de de novembre de 2022, entre 15,30 i 17,30 hores amb el 
següent ordre del dia: 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

         https://e-criminologia.uab.cat/index.php/comissio-mixta/ 

2. Informe del coordinador sobre el desenvolupament del curs 

3. Presentació de l’informe de seguiment de la titulació 

4. Debat obert entre els assistents sobre propostes de millora del grau. 

Al principi de la reunió es decideix afegir un nou punt de l’ordre del dia 

5. Proposta de l’alumnat sobre el tema de la puntualitat i l’assistència.  

 
 
 
El dia 16 de novembre es  realitza a la Sala de Juntes de la Facultat de Dret, la 
reunió programada a la que assisteixen les següents persones: Ismael Franco 
(Delegat primer curs Criminologia), Dimitry Fesenko (Sotsdelegat de primer curs 
de Criminologia); Arian Márquez (Delgada primer curs, doble grau 
Criminologia+Dret); Dani González (Delegat, segon curs Criminologia); Sheila 
Fernández (Sotsdelegada segon Grau de Criminologia); Marc García Vílchez, 
delegat segon crus doble Grau Criminologia+Dret; Marta Espinar (Delegada 
tercer curs, Grau de Criminologia); Irene Vergara (Sotsdelegada tercer curs grau 
de Criminologia); Pablo Alcaraz (Sotsdelegat, tercer curs, Grau de Criminologia); 
Miquel Ribes (Delegat, tercer curs Doble Grau Criminologia+Dret), Marc Ajenjo 
(Representat professorat Sociologia); Helena Mulero (Coordinadora de 
Pràcticum, Menció Prevenció i Seguretat) i  Josep Cid (coordinador del grau de 
criminologia), que actua com a secretari en funcions de la Comissió Mixta.   
 
Excusen la seva assistència: Esther de la Encarnación (Coordinadora del TFG); 
Daniela Rosalí (Delgada quart  curs Grau de Criminologia), Daniel Lamarca 
(Sotsdelegat quart curs Grau de Criminologia), Anna Meléndez 
(sotscoordinadora del Grau de Criminologia); María José Rodríguez 
(representant professorat Dret) i Laura Zurera (Coordinadora de Pràcticum, 
Menció Execució Penal) i  
 

 

 

 

https://e-criminologia.uab.cat/index.php/comissio-mixta/


1. S’aprova l’acta de la sessió anterior 

2. El coordinador presenta el seu informe sobre el desenvolupament del curs, en 
el que aborda les següents qüestions: 

• Destaca normalitat en el començament de curs 
• Comenta les reunions tingudes amb delegats de primer, segon i tercer i 

indica que les tindrà amb l’alumnat de quart 
• Informa sobre el programa experimental de tutories amb alumnes de 

primer. Indica que hi participen 20 professors i 37 alumnes. 
• Es parla del tema de la puntualitat i assistència i s’obra un debat sobre 

això que, donat que els alumnes anuncien que presenten una proposta, 
es comentarà més endavant. 

• Comenta que es portaran a terme en les properes setmanes les 
enquestes d’avaluació del grau, professorat i assignatures, i explica la 
importància que tenen. S’obra un debat sobre aquest punt en que es 
destaca la importància que té pel professorat conèixer l’opinió dels 
alumnes i puguin millorar.  

• Explica les activitats informatives previstes pel segon semestre: una 
jornada de sortides professionals amb exalumnes del grau i una jornada 
explicativa sobre el curs de quart. 

• Explica que en el curs 2023-2024 haurà de posar-se en marxa el model 
d’avaluació única alternativa a l’avaluació única. També s’obra un debat 
sobre això en el que es discuteix la finalitat del model d’avaluació única. 
En aquests context s’assenyala per representants dels alumnes que les 
assignatures fora d’horari dificulten la comptabilització entre els estudis i 
el treball. El coordinador indica que també treballa amb l’objectiu que no 
hi hagin assignatures/seminaris fora d’horari. L’alumnat també presenta la 
problemàtica de les persones amb problemes de salut mental i reclama 
sensibilitat cap a la seva problemàtica. El coordinador explica que aquests 
casos s’atenen de forma individualitzada i indica que està a la disposició 
dels alumnes per ajudar-los en aquests casos. 

3. El coordinador presenta els aspectes fonamentals de l’informe de seguiment 
del centre dels cursos 2020-2021 i 2021-2022, que haurà de ser aprovat per la 
Junta de Facultat al gener del 2023. Incideix en els següents aspectes. 

• Respecte de la Qualitat del programa formatiu destaca que el grau de 
criminologia de la UAB va ser valorat molt positivament en el procés 
d’acreditació i segueix tenint la nota més alta de tot el sistema universitari 
català. Planteja com a punt crític el que una part important de l’alumnat de 
nou accés (sobre el 20%) accedeixi amb un nivell baix d’anglès, el que 
considera que dificulta el seu rendiment. Explica que per millorar el nivell 
s’ha fet la distribució de seminaris per nivell. 

• Valora positivament i no considera que s’hagin de fer canvi en la 
Informació pública del grau 

• Destaca que el SGIQ ha estat positivament valorat en la recent acreditació 
de la Facultat de Dret. 



• Explica que l’aspiració de la Facultat es que existeixi major taxa de 
professorat estable i doctor. També indica que es segueix treballant amb 
l’objectiu de que tot el professorat de primer tingui un 3 (sobre 4) com a 
mínim a les enquestes. 

• Respecte del suport a l’aprenentatge fa una valoració positiva de l’atenció 
que el professorat presta a l’alumnat i incideix de nou en la importància 
del programa experimental de tutories per alumnes de primer, amb 
l’objectiu d’orientar, ajudar a l’adaptació i prevenir l’abandonament. 

• Respecte dels resultats acadèmics, indica que el grau presta atenció a les 
assignatures que en algun any ha estat per sota del 90% de taxa de 
rendiment, com són Teories Criminològiques, Mètodes Quantitatius de 
Recerca i Anàlisi de dades i destaca que la política del grau es mantenir 
l’exigència en aquestes assignatures per que l’alumnat aconsegueixi les 
competències previstes, però a la vegada s’ha de fer el màxim esforç per 
que l’alumne pugui fer un bon seguiment de l’assignatura. El professor 
Ajenjo destaca que aquesta ha estat la política que ha seguir en les dues 
assignatures de les que és responsable. D’una altra banda el coordinador 
destaca que també es treballa per reduir la taxa d’abandonament del grau 
(que es situa en el 20% aproximadament) a partir de la millor informació 
sobre el seu contingut i amb la política tutorial a primer. Finalment també 
informa dels resultat d’inserció professional. Considera que la inserció en 
llocs específicament criminològics dels graduats es encara baixa (37%), 
però destaca la seva tendència ascendent i el fet que sigui la millor taxa 
del panorama universitari català. 

 

4. El torn obert de paraules no es realitza, ja que s’ha produït en el context de la 
discussió de l’informe del coordinador, ja mencionat. 

 

5. L’alumnat presenta el següent escrit sobre el tema de l’assistència obligatòria 
i sobre el tema de la política de puntualitat: 

“A la coordinació i al professorat del Grau de Criminologia,  
Des de l’inici del grau de Criminologia, s’ha establert una política d’assistència estricta, atenent 
a la necessitat del Grau de garantir la màxima qualitat de la formació que es dona. Aquest aspecte 
ha estat objecte de debat entre la coordinació del Grau i l’alumnat, un debat endèmic que no ha 
arribat a cap conclusió. Des de la coordinació del Grau es mantenen ferms en la seva decisió, 
apel·lant a una sèrie d’estudis i dades que avalen la importància de l’assistència a classe en l’èxit 
acadèmic posterior. Tot i així, l’alumnat considerem que aquesta mesura és útil, però a la vegada 
massa estricte. 
Fins el curs 2021-2022, la política d’assistència no era un problema, però a partir d’aquell moment 
es va introduir la política estricta de la puntualitat, atenent a les queixes del professorat de la 
dispersió que suposava que l’alumnat entrés tard a classe. A partir de la introducció d’aquesta 
mesura, l’assistència ha passat a ser un problema greu, que no només afecta a aquells i aquelles 
que falten a classe, sinó que comença a afectar a aquella gent que arriba 10 o 15 minuts tard.  
La política que s’aplica actualment és la següent: l’alumnat ha d’assistir al 80% de les sessions 
de forma obligatòria, si no es perd l’oportunitat d’avaluació de l’assignatura.  
En termes de puntualitat, la política més recent és la següent: si l’alumnat arriba un cop ha 
començat a classe, llevat no sigui justificat, no pot entrar. 
Totes les justificacions han de ser oficials.  
En aquestes normes, l’alumnat hi veiem certs problemes, que exposarem a continuació. 



En primer lloc, la seva rigidesa no permet atendre a cap mena d’excepció individual, cosa que 
generalitza tots els casos que poden ser substancialment diferents. Per tant, s’està tractant igual 
a aquelles persones que arriben tard per causes d’oci, i aquella gent que arriba tard per culpa 
d’embussos, accidents, o problemàtiques personals injustificables oficialment però amb prou pes 
com per justificar un retard. 
En segon lloc, seguint amb el criteri de la rigidesa, es pot tractar igual un alumne que arriba 5 
minuts tard, que un que arriba una hora tard, cosa que veiem injusta, perquè creiem que seria 
necessari deixar un marge per poder atendre a totes aquestes causes individuals.  
Finalment, creiem que en l’aplicació d’aquestes mesures només s’han tingut en compte les 
necessitats del professorat (un col·lectiu que en moltes situacions també ha expressat la seva 
negativa a aquesta política tant estricta i rígida), i no s’ha tingut en compte la opinió de l’alumnat, 
que creiem que és necessària, ja que en el procés educatiu hi ha dues parts: l’alumnat i el 
professorat.  
Fins a dia d’avui, totes aquestes queixes s’han presentat tant a la comissió mixta com a la 
coordinació del Grau però la resposta que hem rebut no ha estat favorable, sinó que el que s’ha 
fet, any rere any, és acotar molt més el camp d’aplicació de la norma i per tant, cada cop 
augmenta més la seva rigidesa i permet menys excepcions.  
Davant d’aquesta situació, l’alumnat hem considerat oportú canviar l’estratègia i fer una proposta 
concreta per solucionar aquest problema: 

• En el cas de l’assistència, mantenir el 80% d’assistència obligatòria per a poder ser 
avaluat. 

• En el cas de la puntualitat, deixar entrar tothom fins 30 minuts de començar la classe, un 
cop passats aquests 30 minuts, ja no es podrà entrar excepte si s’arriba amb un 
justificant.  

• Si s’entra tard, però dins d’aquests 30 minuts la persona podrà entrar, i si no està 
justificat, el retard comptarà com un retard no justificat. 

• Quan s’acumulin 3 retards no justificats, equivaldrà a una falta d’assistència.  
• En el cas dels justificants, la possibilitat d’admetre, a part dels justificants oficials, 

situacions no justificables oficialment, però raó de pes per poder faltar a classe. Dins 
d’aquest camp, permetre la discrecionalitat i autonomia del professorat per atendre i 
escoltar cada alumne, i cada situació personal, i poder avaluar, en cada cas, si es justifica 
o no, sense haver de passar per la coordinació del grau.  

Amb aquesta política proposada creiem que es dona prou llibertat com per poder atendre la 
majoria de les situacions que es presentin i que la rigidesa de la norma no afecti a situacions 
substancialment diferents de la mateixa forma.  
Atentament,  
Els delegats del tercer curs del Grau de Criminologia 
Els delegats del tercer curs del Doble Grau de Dret i Criminologia” 
 

S’obre una discussió sobre aquest en el que s’acorda el següent 

1. L’escrit serà debatut pel professorat al claustre i a partir d’aquí es crearà una 
comissió de delegats i professorat, per tal d’arribar a un acord, que hauria 
d’implementar-se en el curs 2022-2023. 

2. El coordinador del grau enviarà un escrit al professorat clarificant la normativa 
actual sobre puntualitat. Aquesta clarificació haurà de donar marge a 
justificacions no documentals en casos en que resulta impracticable obtenir-la. 

 

I sense més assumptes a tractar s’aixeca la sessió a les 17,30 hores. 

 

Josep Cid 

Secretari en funcions de la Comissió Mixta. 



 

 

 


